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Side 2 af 2 

Spørgsmål 

Er ministeren bekendt med den svenske finansministers nylige svar til Riksdagen om, at 

tobak og nikotin beskattes ud fra sundhedsfare i Sverige, således at produkter, der anses 

for at være mere sundhedsskadelige, bliver beskattet højere end produkter, som anses for 

at være mindre sundhedsskadelige – hvilket medfører at røgtobak beskattes mere end an-

dre tobaks- og nikotinprodukter? 

 

Svar 

Jeg går ud fra, at der spørges til den svenske finansministers skriftlige svar af den 27. april 

2022 på spørgsmål fra Linda Lindberg om indførelse af differentierede punktafgifter på 

tobaks- og nikotinprodukter baseret på sundhedsrisici for brugerne og deres miljø, når 

undersøgelsen om forskellige tobaks- og nikotinprodukters skadevirkninger er afsluttet. 

 

Den danske regering har sammen med en række partier i Folketinget vedtaget at indføre 

afgift på henholdsvis nikotinprodukter og nikotinholdige væsker til e-cigaretter. Formålet 

er at reducere forbruget af nikotin, herunder særligt i forhold til børn og unge.  

 

Herudover bemærkes, at nikotin er et afhængighedsskabende og sundhedsskadeligt stof. 

Jeg vil samtidig henvise til punkt 2 i sundhedsministerens endelige svar på SUU alm. del - 

spm. 1680 (2020-21) samt til svaret på SAU L 89 spm. 12 (2020-21). 

 

Ved fastsættelsen af niveauet for afgiftssatserne for nikotinprodukter og nikotinholdige 

væsker var der mange hensyn, som skulle afvejes. Det gælder fx effekten på forbruget og 

substitution til tobaksprodukter samt hensynet til grænsehandel og illegal handel. 

 

Det er regeringens opfattelse, at der med de vedtagne afgifter på nikotinprodukter og af-

gift på nikotinholdige væsker til e-cigaretter samlet set er fundet et fornuftigt niveau, når 

de mange hensyn tages i betragtning, herunder balancen i forhold til afgifterne for tobaks-

produkter. Der henvises i øvrigt til svar på SAU L 89 - spm. 69 (2020-21) vedrørende af-

giftsniveauerne for cigaretter, nikotinposer og nikotinholdige væsker til e-cigaretter. 

 

Det bemærkes, at afgifterne på nikotinprodukter og afgift på nikotinholdige væsker skal 

ses i sammenhæng med de øvrige tiltag, som er vedtaget vedrørende tobak og nikotin. 

Det gælder navnlig forhøjelsen af tobaksafgifterne, den nationale handleplan mod børn 

og unges rygning, som en række af Folketingets partier har støttet. 
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